
وقتی همه در موضع تردید و تکذیب هستند
پیگیری خودرو محور شدن چهارباغ؛ از شایعه تا واقعیت!
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 خیابان چهارباغ عباســی اصفهان نمادی 
از دوران شــاه عباس صفــوی اســت که 
بیش از ۴۰۰ ســال قدمت دارد و همواره 
به عنوان یکی از زیباترین خیابان های دنیا 
شناخته شده است، حتی برخی معتقدند 
که »شاردن« و »تاورنیه« خیابان »شانزه 
لیزه« فرانســه را از روی این گذر تاریخی 

کپی برداری کرده اند.
بنا بــر منابــع تاریخی چهارباغ عباســی 
درگذشته های دور و در عصر سلسله های 
مختلف به صورت پیاده رو بوده و زمانی هم 
با درشکه در آن تردد انجام می گرفت، البته 
این گذر در دوره قاجــار و پهلوی رویکرد 
خود را از دست داد و به روی خودروها باز 
شــد، تا جایی که طی دهه ها ماشین های 
ســنگین هم در ایــن خیابــان تاریخی 
رفت وآمد داشــته اند. روند خودرو محور 
بودن گذر چهارباغ عباســی ادامه داشت 
تا اینکه حدود ۴ سال پیش شهردار وقت 
اصفهان که به نظر می رسید بیش از بقیه 
دغدغه آثار فرهنگی اصفهان را دارد اقدام 
به سنگ فرش و پیاده راه کردن این خیابان 
کرد. به این ترتیب هدف بزرگی محقق شده 
بود تا تاریخ از شــر ارابه ها و کالسکه های 
دودی در امان باشــد. خوشــبختانه چند 
سالی تن تاریخی چهارباغ از شر لاستیک 
خودروها و ماشین های سنگین راحت شد 
و به جای آن تبدیل به تفرجگاه شهروندان 

و مسافران شد.
درختان سر به فلک کشیده به همراه ابنیه 
تاریخی و فرهنگی و گذرگاه های شــکیل 
و راه روهای ســنگ فرش تلفیق زیبایی از 
طبیعت و هنر و معمــاری در این خیابان 
تشکیل داده اند، وجود میز و صندلی های 
جلــو اغذیه فروشــی ها، نیکمــت های 
مخصوص استراحت، کافه ون های نقلی و 
جذاب به همراه موسیقی ملایم و گوش نواز 
با عطر انواع قهوه و دم نوش نیز این مکان را 
تبدیل به محلی ایمن و دنج برای شهروندان 

کرده بود.
این ها در حالی بود کــه طی همین مدت 
برپایــی برنامه های فرهنگــی مذهبی در 
مناسبت های مختلف موجب جذب جوانان 
بیش از گذشــته به این گذر شــده بود، 
به طوری که مراســم روضه خوانی محرم و 

صفر و در ماه رمضان مراسم جز خوانی قرآن 
کریم حال و هوای این گذر را خواستنی تر 
کرده اســت، خلاصه اینکه هرکس با هر 
سلیقه و گرایش به محض ورود به چهارباغ 
عباســی می تواند کمی از روزمرگی خارج 
شــود و حال دلش کوک شود، چراکه این 
ذات و میراث مکان های اصیل و فرهنگی 

است، که دل خوشی مردمانش باشد.
این ها همه در حالی است که مدتی است 
زمزمه هایــی در مورد این گــذر فرهنگی 
به گوش می رســد کــه نگرانی مــردم و 
دوستدارانش را برانگیخته است، شایعه ای 
که خبر از ماشین رو شدن دوباره چهارباغ 
دارد. برخی ها شــنیده ها حاکــی از طرح 
مســائل امنیتی و فرهنگی است و برخی 
دیگر نیز تأثیر این گذر را روی بار ترافیکی 
شــهر اصفهان یا موضوعات دیگر مطرح 
کرده اند، البته آنچه در ظاهر امر مشخص 
است این که مسئولان باوجودی که اعلام 
کرده اند این حرف وحدیث ها شایعه است 
مخالفت خود را نیز با ورود ماشین به این 

گذر اعلام کرده اند.
 رئیس شورای شهر اصفهان: 
جریان نبض حرکت و نشاط 
همراه بارونق اقتصــادی و کیفیت 

مطلوب کسب وکار در این گذر
همشــهری آنلاین اواخر آذرماه نوشــت 
رئیس شــورای اسلامی شــهر اصفهان با 
اشاره به شایعه ماشین رو شدن دوباره گذر 
چهارباغ که اخیراً مطرح شده است، گفته 
این موضوع به هیچ عنــوان صحت ندارد و 
در دستور کار شورا و شــهرداری اصفهان 

نیست.
 محمد نــور صالحی بابیــان اینکه منبع 
انتشار این شایعه در دست نیست، گفته: در 
برنامه شورا برای چهارباغ عباسی، این گذر 
پیاده رو با رویکرد فرهنگی و دارای محور 
تاریخی است؛ چراکه نبض حرکت و نشاط 
همراه بارونق اقتصادی و کیفیت مطلوب 

کسب وکار در این گذر جریان دارد.
رئیس کمیســیون هوشمند 
ســازی و حمل ونقل شورای 
شهر: موضوع تاکنون در شورا مطرح 

نشده است
رئیس کمیســیون هوشــمند ســازی و 
حمل ونقل شورای اسلامی شهر اصفهان با 
اعلام اینکه تا زمانی که موضوعی به ما ارجاع 

نشــود نمی توانیم در مورد آن نظر بدهیم 
گفت؛ موضوع خودرو محور شدن خیابان 
چهارباغ عباســی تاکنون در شورا مطرح 
نشده است، قربانی در پاسخ به این سؤال که 
اگر این موضوع تاکنون در شورا و کمیسیون 
مطرح نشــده چرا رئیس شورا به صراحت 
موضع و مخالفت خویش را با خودرو محور 
شدن چهارباغ اعلام کرده اند، پاسخ داد؛ وی 

نظر شخصی خود را بیان کرده است.
پلیس راهور استان اصفهان: 
صفرتا صد این موضوع مربوط 

به شهرداری است نه ما
سرهنگ کریمی معاونت اجتماعی پلیس 
راهور اســتان اصفهان نیز در مورد تأثیر 
ماشــین رو شــدن چهارباغ روی ترافیک 
شــهر حاضر به گفت وگو نشد و اعلام کرد 
صفرتا صد این موضوع مربوط به شهرداری 
است نه ما و بنابراین در این حوزه صحبت 

نمی کنم.
معاون حمل ونقل و ترافیک 
شــهرداری اصفهان: خودرو 
محور شــدن گذر چهارباغ عباسی 

بی تأثیر در کاهش ترافیک
حسین حق شناس به صراحت گفت: خودرو 
محور شــدن گذر چهارباغ عباسی تأثیر 
مهمی در کاهش ترافیک شــهر ندارد. به 
گفته وی مدیریت شهری اصفهان مخالف 
خودرو محور شدن گذر فرهنگی چهارباغ 
هستند. حق شــناس در ادامه خاطرنشان 
کرد، زمانی که مطالعات جامع حمل ونقل و 
عارضه سنجی ترافیکی انجام می شد مصوب 
شد، محور چهارباغ عباسی، خیابان سپه و 
میدان نقش جهان پیاده راه باشد، چنانچه 
به گفته وی در همــه دنیا مراکز تاریخی و 
گردشگری پیاده راه هســتند. وی افزود: 
انجام این طرح با استقبال زیاد شهروندان 
روبرو شد و همچنان شــاهد هستیم که 
در ایام مختلف ســال به خصوص روزهای 
تعطیل مردم از این مکان ها به عنوان مسیر 
ایمن برای ســپری کردن اوقــات فراغت 
اســتفاده می کنند. معــاون حمل ونقل و 
ترافیک شــهرداری اصفهان در خصوص 
تأثیر خودرو محور شدن چهارباغ روی بار 
ترافیکی شــهر اصفهان گفت: در ادبیات 
حمل ونقل مسیرهایی می تواند در کاهش 
ترافیک مؤثر باشد که از دو طرف باز و نقش 
عملکردی و شــریانی مهمی داشته باشد، 

وی افزود: یک طرف محور چهارباغ عباسی، 
سی وســه پل قرار دارد که پیاده راه است و 
به دلیل مسائل گردشــگری و وجود ابنیه 
تاریخی امکان تردد خودرو ندارد بنابراین 
خودروهایی که در چهاربــاغ تردد کنند 
برای عبور از مسیر زاینده رود مجبورند از 
پل آذر یا پل فردوسی عبور کنند و باز همان 
ترافیــک را در تقاطع ها خواهیم داشــت. 
حق شــناس این را نیز گفت که در مورد 
زمزمه های اخیر در مورد خــودرو محور 
شــدن خیابان چهارباغ عباسی یک سری 
بحث های امنیتی یا فرهنگی در چهارباغ 
مطرح اســت که جزو دغدغه ها و مسائل 
فرهنگی این گذر اســت، حال که موضوع 
دغدغــه فرهنگی مطرح شــد، نباید نظر 
برخــی از مدعیان فرهنــگ را نیز نادیده 

گرفت.
یک فعــال فرهنگــی: گذر 
چهارباغ عباسی چه ماشین رو 
باشد چه پیاده رو به هرحال فرهنگی 

نیست
یک فعال فرهنگی معتقد اســت خیابان 
چهارباغ عباســی زمانی محــل تجمع و 
گردهمایی هنرمندانی چون حسن کسایی، 
تاج و دیگران بوده است. به گفته صالحی 
وجود کتاب فروشی های مختلف، برگزاری 
تئاترهای خیابانی، فروش وسایل فرهنگی 
مانند گرامافون و غیــره که زمانی موجب 
حفظ وجهه فرهنگی این مکان شده بود، 
با پیاده راه شدن در سال های اخیر پاتوق 
اغذیه فروشی ها و فروشگاه های تجهیزات 
جانبی موبایل و لباس و پوشاک شده است.

وی می گوید: قرار بود با پیاده راه شدن گذر 
فرهنگی چهارباغ شــاهد رشد موسیقی 
خیابانی، تئاتر خیابانی، کتاب فروشی و... 
باشــیم، اما این اتفاق همچنان نیفتاده و 
به جای آن فراوانی اغذیه فروشی ها و دورریز 
مواد غذایی این گذر را تبدیل به پاتوق سگ 
و موش و گربه کرده اســت. به گفته رضا 
صالحی اصل موضوع این اســت که گذر 
چهارباغ عباسی چه ماشــین رو باشد چه 

پیاده رو به هرحال فرهنگی نیست.
دکتر اسماعیل کهرم یک فعال 
محیط زیســت: با ماشین رو 
شــدن فاجعه ای در انتظار چهارباغ 

است
اما یک فعال محیط زیســت نظر دیگری 

دراین بــاره دارد، چراکه محکم و مطمئن 
می گوید: درصورتی که قرار باشد مجدداً این 
خیابان ماشین رو شود فاجعه ای در انتظار 
چهارباغ است. دکتر اسماعیل کهرم، مشاور 
رئیس سابق سازمان حفاظت محیط زیست 
در امور محیط طبیعی، بوم شناس و فعال 
محیط زیســت با تأکید بر اینکه چهارباغ 
نه تنها در ایران بلکه در جهان بی همتا است 
در گفتگو با نســل فردا گفته من نمی دانم 
این شایعه را چه افرادی ترویج داده اند اما 
حتی اگر در حد شایعه هم باشد خیانتی به 
اصفهان و ایران کرده اند. به اعتقاد کهرم اگر 
این شــایعه تبدیل به واقعیت شود اثرات 
جبران ناپذیری به دنبال خواهد داشــت و 
در طی مهر و موم های آینده چهارباغ دیگر 

ماهیتی نخواهد داشت.
پرده آخر: خدا کند پای خودرو   

به چهارباغ باز نشود
 تا اینجای گزارش و گفت وگوها می توان این 
نتیجه را گرفت که باز شدن پای ماشین ها 
به خیابان چهارباغ عباســی نه تأثیری در 
کاهش ترافیک اصفهان دارد و نه می تواند 
این گذر را تبدیل به گذری فرهنگی کند 
چه بســا که تردد خودروها به گفته کهرم 
می تواند ماهیت این مــکان را نیز از بین 
ببرد، تنها می ماند یک موضوع و آن مسائل 
امنیتی است، رئیس شورای اسلامی شهر 
اصفهان چندی پیــش در این خصوص به 
ایرنا گفته بود با توجه به حوادث و اتفاقات 
ماه های اخیر، که افرادی اقدام به برهم زدن 
نظم و آرامش نه تنها در محــور چهارباغ، 
بلکه در کل شهرکردند، طبیعی است که 
نیروهــای نظامی و انتظامی بــرای ایجاد 
امنیت در فضای شهر اقدام می کنند، نور 
صالحی همچنین در گفتگوی اختصاصی 
به نســل فردا گفت: با توجه بــه اینکه در 
آشــوب های اخیر گذر فرهنگی چهارباغ 
محل تجمع مردم بود، وجود کافه ون ها و 
میز و صندلی ها در این مسیر به تجمعات 
دامن می زد و بنابراین حذف این کافه ون ها 
و میز و صندلی ها در چهارباغ سبب ایجاد 
این شــایعات شده اســت، نا نگفته نماند 
محمد نور صالحی در پاسخ به این سؤال که 
شایعه خودرو محور شدن چهارباغ از کجا 
نشاءت گرفته توپ را در زمین خبرنگاران 
انداخت گفت: این مطلــب برای اولین بار 

توسط خبرگزاری ها مطرح شده است!

ویژگی های واریانت جدید XBB.1.5؛

 هم ایمنی گریزتر است 
و هم در انتشار شدیدتر

سر و کله واریانت فرعی XBB.1.5 که به »کراکِن« 
)Kraken( تغییر نــام داده، نخســتین بار بین 
نوامبر و دســامبر 2۰22 در نیویورک یا اطراف 
آن در ایالات متحده پیدا شد. گفته می شود این 
نامگذاری غیررسمی، توسط یکی از متخصصان 
زیست شناسی، به نام ریان گریگوری، در توییتر 
مطرح شد. هدف از برگزیدن چنین نامی، تشبیه 
قدرت این واریانت جدید به یک هیولای دریایی 
افسانه ای و عظیم الجثه با همین نام است. شایان 
ذکر اســت که این نامگذاری از جانب ســازمان 
جهانی بهداشت به طور رسمی تأیید نشده است.

XBB.1.5 چیست؟
یکی از زیرشــاخه های دیگر اومیکرون 
از نوع غالــب جهانی، واریانت XBB.1.5 اســت 
که حاصل ادغام دو زیرســویه با یکدیگر است و 
همین مسئله، آن را به یک گونه نوترکیب تبدیل 
کرده است. شینا کرویکشــنک، استاد مؤسسه 
ایمونولوژی در دانشگاه منچســتر، در این باره 
توضیح می دهد که دو زیرسویه مختلف از سویه 
اومیکرون با هم همگرا شده اند و این واریانت را به 
وجود آورده اند. از زمان ظهور ســویه اومیکرون 
در اواخر ســال 2۰21، این زیرســویه نسبت به 
گونه های قبلی )از جمله دلتا( عملکرد قوی تری 

داشته است.
 این واریانت چه علائمی دارد؟

طبق اطلاعات و شــواهد موجود، علائم 
XBB.1.5 شبیه به علائم دیگر سویه های پیشین 
اومیکرون است؛ افراد مبتلا علائمی شبیه علائم 
ســرماخوردگی را تجربه می کنند. شایع ترین 
علائم احتمالی واریانت XBB شــامل آبریزش 
بینی، سردرد، تهوع و استفراغ، معده درد، عطسه 

و گلودرد شدید است.
آیا XBB.1.5 نسبت به زیرسویه های 

قبلی خطرناک تر است؟
پروفســور وندی بارکلی از امپریــال کالج لندن 
 F۴86P 1.5 دارای جهشی به نام.XBB :می گوید
است که توانایی اتصال به سلول ها را در ویروس، 
بازیابی کــرده و در عین حــال ایمنی گریزی را 
تقویت می کنــد؛ همین باعث انتشــار راحت تر 
ویروس می شــود. ایــن بدان معناســت که هر 
مصونیتی که ما به واســطه واکسن ها و یا سابقه 
قبلی ابتلا بــه ویروس کووید کســب کرده ایم، 
ممکن اســت به اندازه کافی مؤثر نباشد چرا که 
این واریانت دارای یک مکانیسم فرار ایمنی است.

او اضافه می کند که این تغییراتِ تکاملی، به مثابه 
مراحلی هستند که ویروس جهت یافتن راه های 
جدید برای دور زدن مکانیسم های دفاعی بدن 
آنها را طی می کند. دانشمندان احتمال می دهند 
XBB.1.5 زمانــی ظهور یافت که فــردی به دو 
زیرســویه مختلف )BA.2.75 و BA.2.1۰.1( از 
خانواده اومیکرون آلوده شــد؛ به عبارتی در این 
حالت بخشی از ژنوم یک ویروس با جزء دیگری 
از ویروس دوم ادغام شده و پیوند می یابد؛ همین 
امر سبب تقویت، توالی و انتشار حداکثری ویروس 
می شود.سازمان جهانی بهداشت )WHO( تأیید 
کرد که XBB.1.5 نسبت به سایر زیرسویه هایی 
که تاکنون مشــاهده شــده، در رشــد و شیوع 
پیشگام تر است و به نوعی در این خصوص برتری 
دارد. اما طبق گفته های این ســازمان، تا کنون 
هیچ نشانه ای مبنی بر جدی یا خطرناک تر بودنِ 
این واریانت نسبت به انواع قبلی اومیکرون وجود 

ندارد.
XBB.1.5 تا کنون در کدام مناطق 

مشاهده شده است؟
این واریانت جدید از خانواده اومیکرون تا کنون 
در کشــورهایی از جمله بریتانیا و ایالات متحده 
مشاهده شده است. طبق داده های مرکز کنترل و 
 )CDC( پیشگیری از بیماری های ایالات متحده
در شرایط فعلی، زیرسویه XBB.1.5 عامل بیش 
از ۴۰ درصد موارد ابتلا به کووید در ایالات متحده 
است و همین مســئله، آن را به واریانت غالب در 
این کشور تبدیل می کند. پس از ایالات متحده، 
این واریانت در سراسر اروپا، استرالیا و بخش هایی 

از آسیای جنوب شرقی گزارش شده است.
در بریتانیا، در حال حاضــر تنها حدود ۴ درصد 
موارد ابتلا به کووید، مربوط به این واریانت است؛ 
اما امکان افزایش آن وجود دارد. همچنین آمارها 
)تا اواسط دسامبر( حاکی از این است که از هر 25 
مورد کووید در بریتانیا یک مورد XBB.1.5 بوده 
است. آژانس امنیت بهداشتی بریتانیا قرار است 
هفته آینده گزارشی پیرامون شیوع این واریانت 

در بریتانیا منتشر کند.
نگرانی های پزشکی پیرامون شیوع 

XBB.1.5 چقدر است؟
پروفســور بارکلی تأکید می کند که در رابطه با 
بریتانیا آنچنان جای نگرانی نیســت زیرا هیچ 
 ،1.5.XBB نشــانه ای وجود ندارد که ثابت کند
سد محافظتی واکسن در برابر بیماری شدید را 
شکست دهد. او نگران تأثیر بالقوه این واریانت بر 
گروه های آسیب پذیر است؛ افرادی که سیستم 
ایمنی ضعیفی دارند و یا کســانی که واکســن 
دریافت نکرده اند، بیشــتر در معرض خطر قرار 
دارند.گفته می شــود نگرانی ها بیشتر در رابطه 
با کشورهایی مانند چین است. پروفسور دیوید 
هیمن، از دانشکده بهداشــت لندن، می گوید: 
»چین می بایســت اطلاعات بالینی را در مورد 
افراد مبتلا، بصورت شفاف به اشتراک بگذارد تا 
مشخص شود عملکرد ویروس در یک جمعیت 

غیر ایمن چگونه است.«
منبع: خبرآنلاین

گزارش
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جـامـعـه
Society7 یک پیشنهاد آرامبخش؛ 

برای مقابله با استرس هایتان  
بنویسید!

پریسا جمدی / گروه ترجمه
news@ naslefarda.net

 یادداشــت نویســی یکــی از رایج تریــن و 
بهترین روش ها برای کنترل اســترس اســت. 
یادداشت نویسی روشی لذت بخش و ساده برای 
کاهش اضطــراب، کاهش پریشــانی و افزایش 
آرامش است. به روش های مختلفی می توانید این 
کار را انجام دهید و هیچگونه محدودیتی وجود 
ندارد. زمانی که احساس می کنید دچار استرس 
شدید هستید می توانید شروع به یادداشت نویسی 
کنید، می توانید این کار را هرروز، یا حتی چند بار 
در هفته بسته به نیاز روحی خودتان انجام دهید 
و از روشی استفاده کنید که با آن بیشتر احساس 

راحتی می کنید.
زمانی که اضطراب کنترل نشــود ممکن اســت 
منجر به اســترس و نشــخوار فکری شــود؛ با 
یادداشت نویسی می توانید تا حد زیادی استرس 
و احساسات اضطرابی خود را کاهش دهید. بعلاوه، 
زمانی که یادداشــت می کنید می توانید بهتر بر 
روی مشــکل اضطرابتان تمرکز کرده و آن را به 
حداقل برسانید. یادداشت نویسی روشی عالی برای 
بررسی و تغییر افکار مضطرب و نشخوارکننده به 

افکار توانمند و کنش محور می باشد.
یادداشت نویســی برای به چالش 

کشیدن افکار مضطرب کننده
با یادداشت نوسی می توانید افکار منفی و مضطرب 
کننده خود را روی کاغذ آورده و آنها را به چالش 
بکشید و به فکر رفع آنها باشــید. در ادامه شیوه 
یادداشت نویسی برای کاهش اضطراب را آموزش 

خواهیم داد.
نگرانی هایتان را بنویسید

با یادداشت روزانه 5 تا 15 دقیقه شروع 
کنید. انقدر یادداشت کنید تا دیگر احساس کنید 

که هرچه در ذهنتان بوده را روی کاغذ آورده اید.
مشکلات اخیر خود را بنویسید. بدانید که اضطراب 
و استرس همیشه ناشی از اتفاقات در حال وقوع 
نیست، گاهی ترس و نگرانی از اتفاقاتی است که 

قرار است در آینده رخ دهد.
در مورد اتفاقات اخیر بنویسید و ذکر کنید که فکر 
در مورد اتفاقاتی که ممکن است در آینده رخ دهد 
باعث اضطرابتان شده است. همین درک )که برای 
اتفاقی که هنوز نیفتاده نباید نگران بود( ممکن 

است خودش باعث کاهش استرس شود.
نوشته هایتان را دوباره بخوانید و فکر کنید

همانطور که نوشته ها و دلایل اضطرابتان را مرور 
می کنید، کمی فکر کنید ببینید آیا می تواند همه 
چیز متفاوت از آنچه نوشته اید باشد؟ آیا می توانید 
برای تغییر شرایط یا تغییر حال تان کاری انجام 
دهید!؟ این ســؤالات را از خوتان بپرسید: واقعاً 
چقدر احتمال وقوع این اتفاق وجود دارد؟ از کجا 
مطمئنی؟ اگر آن چیزی که از آن می ترسید رخ 
دهد، آیا ممکن است احساسات منفی آن کمتر از 
آنچه که فکر می کردید باشد؟ از کجا معلوم شاید 
هم خنثی یا حتی مثبت باشد! آیا می توان شرایط 
را به نفع یک نتیجه مثبت تغییر داد؟ آیا می توان 
تغییری ایجاد کرد که نتیجه بهتری داشته باشد؟ 
با به چالش کشیدن افکارتان به تسکین احساس 
اضطراب و استرس در خود کمک کنید. اینگونه 
می توانید خیلی راحت تــر با افکار منفی راجع به 
اتفاقات احتمالی کنار بیایید و می توانید اینگونه 
فکر کنید که شاید هم اتفاقی که از آن ترس دارید 
رخ ندهد یا حتی اگر رخ دهد آنقدرها هم بد نباشد!

جور دیگری فکر کنید
ســعی کنید برای مقابله بــا هر ترس و 
نگرانی که دارید حداقل یــک راه حل )ترجیحاً 
بیشتر( بنویسید، مثلًا سعی کنید جور دیگری به 
موضوع فکر کنید. به احتمالات جدید فکر کنید. 
تمام این موارد را در کنار ترس هایی که در حال 

حاضر در سرتان دارید، یادداشت کنید.
نقاط قوتتان را به یاد بیاورید

در مورد بزرگترین چالش هایی که پشت 
سر گذاشته اید و بر آنها پیروز شده اید فکر کنید. 
اینگونه می توانید به این فکر کنید که شما همان 
آدم قوی هستید، پس شــاید هنوز هم بتوانید با 
مشکلات جدید مبارزه کنید و از پس شان بربیایید. 
از مشکلات گذشته تان درس بگیرید و ببینید حال 
برای مقابله با مشکلات جدید چه روش هایی را 

می توانید برگزینید.
فکر کردن در مورد نقاط قوت و بهترین لحظاتمان 
می تواند به ما کمک کند که بدانیم در عین سختی 
کشیدن در شرایط خاص، می توانیم از پس شان 
بربیاییم. حتی در این میان ممکن اســت نقاط 
قوت جدیدی در خودتان پیدا کنیــد که از آنها 

آگاهی نداشتید.
https://www.verywellmind.com/ :منبــع
journaling-a-great-tool-for-coping-with-

anxiety-3144672

یافتهها

تأکید شهردار بر توقف مازوت سوزی در اصفهان:

مدیریتشهریدرجایگاهتصمیمنیستیکمطالبهگراست
شهردار اصفهان با بیان اینکه مهم ترین علت آلایندگی در این روزها 
مصرف مازوت است، گفت: مردم به شــکل های مختلف از متولیان 
درخواســت کرده اند که حداقل در شــرایط اضطرار مصرف مازوت 

متوقف شود، متولیان نیز باید شرایط مردم اصفهان را درک کنند.
علی قاسم زاده با بیان اینکه این روزها اصفهان شرایط سختی را از حیث 
زیست محیطی تجربه می کند، اظهار کرد: علیرغم بارش باران در پایان 

هفته گذشته انتظار می رفت شرایط آب وهوا بهتر شود اما چنین نشد و 
این می تواند دلیلی بر این باشد که صرفاً منابع متحرک یعنی خودروها 
منبع آلایندگی شــهر نیســتند و باید به دنبال علل اصلی بگردیم. 
وی با تأکید بر اینکه مهم تریــن علت آلایندگی در این روزها مصرف 
مازوت است، خاطرنشان کرد: مردم به شکل های مختلف از متولیان 
درخواست کردند که حداقل در شرایط اضطرار مصرف مازوت متوقف 

شود، متولیان نیز باید شرایط مردم اصفهان را درک کنند.قاسم زاده 
با بیان اینکه مدیریت شهری در جایگاهی نیست که بتواند تصمیم 
بگیرد، تأکید کرد: ما به عنوان یــک مطالبه گر و از زبان مردم مطالبه 
آن ها را مطرح می کنیم.وی با بیان اینکه اعلام شده اگر در مصرف برق 
و گاز صرفه جویی کنیم، امکان توقف استفاده از سوخت مازوت فراهم 
می شود، گفت: از مردم نیز درخواست می شود در مصرف برق و گاز 
صرفه جویی کنند و جلوی بهانه استفاده از مازوت را بگیرند، زیرا عمده 
مصرف مازوت در نیروگاه برای تولید برق است و اگر مدیریت مصرف 
را انجام دهیم، شاید بتوان مصرف سوخت نیروگاه را از مازوت به گاز 

تغییر داد و مشکل برطرف شود.

زهرا آخوندی/ گروه ایران چندی پیش به مناسبت 
news@ naslefarda.net روز تکریــم مــادران و

همسران شهدا، قائم مقام 
تولیت آستان قدس رضوی با »مریم کارگر عزیزی«، که 5 عضو خانواده او 

در دوران دفاع مقدس به شهادت رسیده اند، دیدار کرد.
 مریم کارگر عزیزی شــاید تنها بانوی ایرانی باشد که 5 عضو خانواده او، 
شهید راه اسلام و انقلاب هستند. شهید محمد کارگر عزیزی، پدر و حسین 
و مهدی برادران او بودند که با شروع جنگ تحمیلی راهی جبهه ها شدند و 
سپس، همسر و فرزندش محمدعلی و قربانعلی غفاری دوست نیز در همین 
مسیر قدم گذاشتند و همگی به شهادت رسیدند تا مریم کارگر عزیزی، 
هم فرزند و خواهر شهید باشد، هم همسر و مادر شهید. مالک رحمتی، 
قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی در دیدار با این بانوی شاخص دفاع 
مقدس، ایشان را الگویی از صبر و مقاومت معرفی و اظهار کرد: خانواده های 
معظم شهدا، با الگوگیری از حضرت زینب کبری )س(، خالق باشکوه ترین 
حماسه های صبر و استقامت شدند و به طور خاص، شما که پدر، دو برادر، 
همسر و فرزندتان را در این راه از دست داده و صبوری کرده اید، الگویی 
شاخص هستید. رحمتی افزود: زندگی شما و دیگر بانوانی که ویژگی های 

مشابه شما را داشــته و دارند، باید به عنوان الگوی عملی صبر، مقاومت 
و استقامت به دختران این مرز و بوم معرفی شــوند، چرا که زندگی تان 
سرشــار از تجربه هایی اســت که می توان از آن درس گرفت. قائم مقام 
تولیت آستان قدس رضوی ادامه داد: بخشی از جهاد تبیین، که مطالبه 
رهبر معظم انقلاب اسلامی است، تبیین زندگی الهام بخش خانواده های 
شهدا، به ویژه مادران و همسران بزرگوار شهیدان است که باید نسل امروز 
و دهه هشتادی ها و نودی ها با آن آشنا شــوند. رحمتی افزود: طبیعی 
است که نســل امروز، درک کاملی از سال های دفاع مقدس و مجاهدت 
خانواده های بزرگوار شــهدا نداشته باشــند به همین دلیل همه ما باید 
اهتمام بیشتری در تبیین این مسئله داشته باشیم و پیوند بین نسلی در 
کشورمان را تقویت کنیم. قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی همچنین 
با اشاره به ایام سالگرد شهادت سردار ســلیمانی اظهار کرد: حاج قاسم 
عزیز، یک نمونه موفق برای ایجاد پیوند بین نسلی در کشور بود و اهتمام 
ویژه ایشان به این موضوع و تلاشی که برای حفظ همه گروه ها و سلایق 
داشتند، باید الگوی ما باشد و مسیری که آن شهید بزرگوار دنبال کرده 
بود را ادامه دهیم. قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی، خطاب به خانواده 
شهیدان کارگر عزیزی و غفاردوست گفت: همانطور که این شهیدان والا 

مقام، نزد پروردگار دارای جایگاه و درجه ای رفیع هســتند، طبق وعده 
صادق الهی، اجر و منزلت شما نیز کم تر از آنان نیست و بی شک، صبر و 
بردباری تان، اجر عظیم دارد. رحمتی به مسئولیت امروز جامعه در قبال 
خانواده شهدا نیز اشاره کرد و گفت: همانطور که خانواده های معزز شهدا 
فرزندان، همسران و دیگر عزیزانشان را با افتخار تقدیم دین، قرآن و وطن 
کردند و این کار را مایه افتخار خود دانستند، وظیفه و تکلیف امروز همه 
ما نیز، علاوه بر حفظ کرامت و احترام این خانواده ها، کوشش همه جانبه 
 برای تداوم راه و آرمان های این عزیزانی است که سربازان جانفدای وطن 

بودند.

قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی در دیدار با خانواده 5 شهیدی دفاع مقدس مطرح کرد:

ضرورت جهاد تبیین برای آشنایی نسل امروز با الگوهای صبر و استقامت

مشهد


